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telského domu, zdali cítí nìjakou vinu za jeho smrt, tak celkem arogantnì a bezcitnì
odvìtila, �e si náplò svých pracovních povinností plní beze zbytku.

Není to tak dlouho, kdy jsem sama byla svìdkem podobné situace u nás a jenom
díky ��astné náhodì, �e dotyèný pan M. R., jen� je silný diabetik, mìl dostat zpátky
nìjaké peníze, tak do jeho pokoje vstoupila, dílem �tìstìny, paní peèovatelka, která jej
nalezla pod stolem chroptícího, bez známek �ivota. Pøíjezd sanitky a následný pobyt
v nemocnici zachránil �ivot èlovìka.

Napadá mì v této souvislosti, �e vlastnì nerozumím oznaèení: Dùm s peèovatelskou
slu�bou. Peèovatelská slu�ba tedy spoèívá pouze v tom, �e lidé dostanou obìdy
v kastrùlcích a na pøání se jim vypere a donese nákup? Nestálo by za úvahu vnést do
tohoto ka�dodenního rituálu kousek lidskosti, a to právì v podobì, �e se navíc nad
rámec svých pracovních povinností probìhnu po jednotlivých pokojích a podívám se,
zdali ti lidé nìco nepotøebují a jestli vùbec �ijí?

Nejspí� se teï na mì dìvèata z peèovatelského domu budou dívat skrz prsty, ale
pokud bude tento mùj pøíspìvek malým krùèkem ke zlep�ení mezilidských vztahù,
pak mi to stojí i za to!

Jana Pomahaèová

Hovoøíme s...
Vá�ení ètenáøi,
tímto pøíspìvkem si Vám redakce Dokského zpravodaje dovoluje nabídnout sérii

tematicky podobných rozhovorù se zajímavými lidmi dne�ních Doks, Starých Spla-
vù a dal�ích pøipojených obcí. V následujících vydáních Dokského zpravodaje se
obrátíme na zajímavé a významné obèany na�eho mìsta a polo�íme jim nìkolik
zdánlivì prostých otázek.

Doufáme, �e Vás tato nová rubrika zaujme, a rádi uvítáme Va�e podnìty k dota-
zùm a výbìru oslovených.

Zvolení dlouholeté-
ho pedagoga zdej�í
základní umìlecké
�koly pana PhDr.
Ondreje Èaneckého
za úvodní osobnost
tìchto rozhovorù ne-
bylo náhodné. Pan
uèitel toti� po prázd-
ninách oslaví význam-
né �ivotní jubileum,
ke kterému mu my
v�ichni, kdo ho máme
rádi, upøímnì gratulu-
jeme.
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DZ: �Dobrý den, pane uèiteli, jak si u�íváte prázdnin?�
OÈ: �Dìkuji za optání. To víte, jsem normální èlovìk, tedy i já po nároèném

roce o prázdninách odpoèívám.
Rozhodnì mám ale také velkou radost z opravdové chuti a obrovské snahy mých

�ákù podìlit se se svým umem s ostatními a jsem také potì�en zájmem a pochope-
ním ze strany jejich rodièù. Jsem zároveò velmi pozitivnì naladìn, nebo� tento rok
byl pro �áky mé tøídy opravdu úspì�ný. Mohu-li, zmíním napøíklad krásné 2. mís-
to Veroniky Získalové v okresním kole celostátní soutì�e ZU� ve høe na klavír
nebo výsledek èlenù klarinetového tria ve slo�ení Radek Suchánek, Lucie Hradec-
ká a Filip Dvoøák v 7. roèníku Velké ceny ZU� Èeská Lípa, které se podìlilo
o výborná první tøi místa ve své kategorii. Tì�í mì i zprávy o mých bývalých �á-
cích, z poslední doby o pracovitém Honzovi Doèkalovi, kterému se na teplické
konzervatoøi velmi daøí, a v pøí�tím roce k nìmu pøibyde i Katka Ha�tavová, která
byla pøijata ke studiu hry na klavír.�

DZ: �A v osobním �ivotì?�
OÈ: �Jsem rád, �e se mi i pøes urèité zdravotní problémy stále daøí aktivnì zapo-

jovat do dìní kolem. Pod patronací Organizace nevidomých a slabozrakých se nám
povedlo v Praze zalo�it 30èlenný vícegeneraèní pìvecký sbor Vokál Klub, kde
jsem se s velkým potì�ením ujal funkce vedoucího sboru. Dále také pùsobím
v Klubu zrakovì posti�ených uèitelù hudby, který má na starost jak dal�í vzdìlá-
vání pedagogù, pøípravu a vydávání notového materiálu v Breillovì písmu, tak
bohu�el v poslední dobì stále èastìji øe�í problémy s omezováním pracovních úvaz-
kù a propou�tìními zrakovì handicapovaných uèitelù na jednotlivých �kolách.�

DZ: �Prozraïte nám, jste dokským rodákem nebo kdy a jak Vás sem osud
zavál?�

OÈ: �Pocházím ze severního Slovenska, hru na klavír a hudební výchovu jsem
studoval v Praze (teh-
dy jsem se �kolním
výletem poprvé na-
v�tívil Doksy) a v roce
1969 jsem pøijal na-
bídku k pùsobení na
zdej�í umìlecké �kole.
Musím se pøiznat, �e
se èasto v my�lenkách
vracím k opravdu
krásnému pøijetí, jaké-
ho se mi zde dostalo
mimo jiné od tehdej�í
øeditelky paní Blanky
�aarové, paní kolegy-
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nì Lewiové a paní Anny Trejbalové, které mi moc usnadnily mé dokské zaèátky.
Musím také zmínit své výhradnì dobré zku�enosti s pøijímáním své odli�nosti

dokskými obèany, pro které jsem jistì zpoèátku pùsobil zvlá�tnì. Dìkuji jim za to.

DZ: �Mù�ete prosím zmínit momenty, které byly ve Va�em �ivotì urèující?�
OÈ: �Prvním a bohu�el velmi bolestným momentem se stalo matèino úmrtí

v mých necelých 15 letech a dále následná podpora otce pøi mém rozhodnutí vìno-
vat se mému velkému snu � hudbì a výuce dìtí.

Jako dal�í moment musím uvést svou, aè to zní nabubøele, celo�ivotní touhu po
poznání, zvídavost a chu� poprat se s osudem, které mì v roce 1979 pøivedly zpìt
do �kolních lavic coby studenta Filozofické fakulty UK v Praze, kde jsem mezi
zdravými studenty absolvoval obor hudební vìda a psychologie.�

DZ: �Promiòte, �e Vám skáèu do øeèi, ale za minulého re�imu nebylo ob-
vyklé potkávat handicapované studenty na èeských vysokých �kolách.�

OÈ: �To skuteènì ne. V�ak jsem si nejednou vyslechl výtku, k èemu zrovna mnì
studium bude. Mìl jsem ale, ostatnì jako mnohokrát, �tìstí na lidi, kteøí mi moc
pomáhali, napøíklad s pøepisováním textù a vyhledáváním po�adovaných informa-
cí. Jsem opravdu moc rád, �e dne�ní doba pøeje nadaným handicapovaným stejnì
jako tìm zdravým.

A jako ètvrtý vpravdì dùle�itý okam�ik svého �ivota bych rád uvedl setkání
s mou paní. Jistì mi budete vìøit, kdy� povím, �e ne v�dy je se mnou �ivot snadný,
ale ona, jako bytost rozumná, se mnou vytrvale sná�í dobré i zlé a podporuje mì.
Na�e spoleèná láska k hudbì a pomoc dìtem jí k tomu pomáhá.

DZ: �Co se Vám na dne�ních Doksech líbí?�
OÈ: �Musím pochválit, jak jsou Doksy v posledních letech upravenìj�í, uklize-

né, pro mì osobnì je nyní pohyb po chodnících mnohem bezpeènìj�í. Velkou ra-
dost mi pochopitelnì udìlala i celková rekonstrukce a zútulnìní ZU�, kde trávím
vìt�inu svých dní. A mimochodem teï na jaøe jsem osázení parèíkù zaznamenal,
jak jinak ne� èichem, i já!

DZ: �A co naopak vnímáte v Doksech negativnì?�
OÈ: �Mrzí mì napøíklad, �e se nemohu spolehnout, �e pøi své pøí�tí procházce

mìstem nenarazím na obvyklém místì na obchod úplnì jiného druhu, ne� byl po-
slednì. Ale to není jen problém Doks, setkávám se s tím prakticky kdekoli.

Ale hlavnì bych rád, aby dìti, které na ZU� za podpory svých rodin studují,
na�ly více uplatnìní pøedvést své umìní a výsledky na�í spoleèné práce. Mì osob-
nì velmi tì�í spoleèná setkání, která ve své tøídì organizuji, a i z ohlasù dìtí a rodièù
vím, �e se líbí. Proto jim i sobì pøeji více mo�ností k podobným akcím!

DZ: �Dìkuji Vám za rozhovor, pøeji krásný zbytek prázdnin a hodnì sil
v souvislosti s Va�ím jubileem!


